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چرا برنامه فرزاد حسنی به آنتن 
نرسید؟

»مسابقه  قبلی  نام  با  »ماندنی ها«  برنامه 
بی سابقه« با اجرای فرزاد حسنی که از مدت ها 
قبل وعده پخش آن از شبکه نسیم داده شده بود 
این روزها در حال تولید است و احتمال پخش 

آن در ایام رمضان قوت گرفته است.
افشین حسین خانی ـ تهیه کننده »ماندنی ها« ـ 
در گفت وگویی با ایسنا درباره جزئیات ساخت 
همچنین  و  فرزاد حسنی  اجرای  با  برنامه  این 

دلایل تاخیر در پخش، توضیحاتی را بیان کرد.
او درباره محتوای این برنامه که آیا با تغییراتی 
در تولید همراه بوده است، توضیح داد: برنامه 
اطلاعات  حوزه  در  مسابقه ای  »ماندنی ها« 
عمومی است که شامل هفت مرحله است و 
در هر مرحله یک نفر توسط شرکت کننده دیگر 

حذف می شود.
پخش  در  تاخیر  دلایل  درباره  حسین خانی 
این مسابقه از شبکه نسیم توضیح داد: ساخت 
دکور برنامه کمی زمان بر بود از طرفی به دنبال 
کار  بار  و چندین  بودیم  متفاوت تر  مسابقه ای 
ضبط شد تا به شرایط ایده آل برسیم. همچنین 
در بخش مربوط به سؤالات، نیز سوالات خاصی 
طراحی  شده ، همه اینها زمان بر بودند و این موارد 
موجب شد تا در پخش تاخیر داشته باشیم. از 
طرفی ما دلمان می خواست با آمادگی کامل روی 

آنتن برویم.
به گفته  این تهیه کننده برنامه »ماندنی ها« در 
فصل اول در ۳۴ قسمت با اجرای فرزاد حسنی 

روی آنتن می رود.
به گزارش ایسنا، مدیر شبکه نسیم شهریور ماه 
سال جاری از تولید و پخش این برنامه خبر داده 
و درباره مسابقه جدید فرزاد حسنی با عنوان 
»مسابقه بی سابقه« این نکته را یادآور شده بود 
که برنامه تلویزیونی شباهت به »مسابقه هفته« 
با اجرای منوچهر نوذری دارد. دکور زیبایی هم 
دارد و مخاطبان را با خودش به سال های قبل 

می برد اما با ایده ها و اتفاقات جدید.  

بازیگر جنجالی »امیلیا پرز« از 
مراسم بفتا هم خط خورد

مهمانان  فهرست  در  گاسکون  سوفیا  کارلا 
جوایز فیلم بفتا ۲۰۲۵ هم حضور نخواهد داشت.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ورایتی، 
کارلا سوفیا گاسکون، همانطور که تصور می شد، 
انتظار نمی رود یکشنبه شب در مراسم جوایز 

فیلم بفتا حضور داشته باشد.
عنوان  به  پیش  ماه  که  پرز«  »امیلیا  بازیگر 
اولین بازیگر ترنس نامزد جایزه بفتا شد، از وقتی 
پست های نژادپرستانه ای که مدت ها پیش در 
رسانه های اجتماعی منتشر کرده بود افشا شد، از 
حضور در مراسم جوایز منتخب منتقدان، جوایز 
تهیه کنندگان آمریکا و جوایز گویا در زادگاهش 
اسپانیا بازماند. طبق گفته بفتا، او در فهرست 

شرکت کنندگان این جوایز هم جایی ندارد.
در حالی که گاسکون در بخش بهترین بازیگر 
زن جوایز بفتا نامزد شده، سلنا گومز و زوئی 
سالدانا، دیگر بازیگران فیلم »امیلیا پرز« در این 
مراسم که در رویال فستیوال هال لندن برگزار 
می شود، شرکت می کنند. این دو که در بخش 
بهترین بازیگر زن نقش مکمل نامزد هستند، 
هم  جایزه  اهدای  برای  روی صحنه  است  قرار 

حضور یابند.
سایر اهدا کنندگان جوایز شامل آدام اسکات، 
اجیوفور،  چیوتل  کابلو،  کامیلا  کندریک،  آنا 
کولمن دومینگو، ایزابلا روسلینی، جیمز مک آوی، 
جیمز نورتون، جسی آیزنبرگ، لتیشیا رایت، لئو 
وودال، لوپیتا نیونگو، مارکیه ابیلا، ماری آبیلسا 
رالف فاینس، سایمون پگ، توماسین مک کنزی، 

ونسا کربی، ویل پولتر و ویل شارپ هستند.
امسال هفتاد و هشتمین مراسم جوایز بفتا 
در حالی برگزار می شود که »مجمع کاردینال ها« 
ساخته ادوارد برگر با ۱۲ نامزدی پیشتاز است و 
»امیلیا پرز« ساخته ژاک اودیار هم با ۱۱ نامزدی 

دیگر فیلم امیددار این دوره است.

ماجرای »حراج سفر« چه بود؟

از  مسافرت  حذف  سفر  و  هزینه های  افزایش 
سبد قشری از خانواده ها براساس داده های مرکز 
فرهنگی،  میراث  وزارت  مجلس،  پژوهش های 
گردشگری و صنایع دستی را بر آن داشت تا ایده 
گردشگری  نمایشگاه  با  را همزمان  »حراج سفر« 
جریان  در  که  مبهم  طرحی  کند؛  اجرا  تهران 
نمایشگاه چندان هم به چشم نیامد، با این وجود، 
مدیرکل توسعه گردشگری گفت که این طرح از 
سوی تعدادی از استان ها برای اوقات خلوتی سفر 
و نه برای زمان شلوغی مثل نوروز، به اجرا درآمده 

است.
گردشگری  توسعه  مدیرکل  فاطمی،  مصطفی 
و  ابهام ها  درباره  ایسنا  با  گو  و  در گفت  داخلی 
جزئیات طرح »حراج سفر« که همزمان با نمایشگاه 
گردشگری تهران رونمایی شد، اما طبق بررسی ها 
تخفیف هایی  اعمال  با  استان ها  معدود  از سوی 
اسفند  ماه خلوت  در  برای سفر  تا ۲۰ درصد   ۱۰
به اجرا گذاشته شد، توضیح داد: ما از استان ها 
خواسته ایم زمینه ای را فراهم کنند تا خدمات خود را 
با نرخی مناسب برای زمان های خلوت سال عرضه 
کنند. سفر یک دوره پیک و شلوغی دارد که قاعدتا 
قیمت ها در آن دوره بالاتر است و یک زمان هایی 
هم خلوت است و سفر کم تر انجام می شود. از 
استان ها خواسته ایم این زمان ها را شناسایی کنند و 
برای آن دوره، خدمات سفر را با نرخ های بهتر و یا 
با تخفیف عرضه کنند تا مردم بر آن اساس، برای 

یک سال آینده خود برنامه ریزی کنند.
اقامتگاه ها  او ادامه داد: واقعیت این است که 
که  زمانی  از  مخصوصا  دارند،  خوبی  تنوع 
از سویی،  گرفته اند.  در کشور شکل  بومگردی ها 
باعث  اقامتی،  متنوع  مجموعه های  شدن  اضافه 
شده است از نظر ظاهر و قمیت، بخش اقامت 
تنوع داشته باشد، به گونه ای که می توانیم بگوییم 
متنوع،  قیمت های  با  جامعه  اقشار  همه  برای 

اقامتگاه وجود دارد.
مدیرکل توسعه گردشگری داخلی در پاسخ به این 
موضوع که در تعیین قیمت، طبیعتا وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نقش کاملی 
ندارد و بخش های دیگر باید مشارکت کنند، مثلا 
سازمان و شرکت های هواپیمایی که قیمت های آن 
به ویژه برای تعطیلات نوروز به شکل قابل توجهی 
بزرگترین  اتفاقا  کرد:  اظهار  است،  یافته  افزایش 
مشکل ما در حوزه حمل و نقل است. مثلا هواپیما، 
ما حتی در روزهای عادی سال با کمبود بلیت با 
قیمت مناسب مواجهیم، چه برسد به زمان های 
شلوغی و پیک سفر. البته درباره اقامت به جز ایام 

پیک )زمان شلوغی سفر( مشکل آنچنانی نداریم.
او درباره اینکه با چنین کمبودی چگونه می شود 
»حراج سفر« را راه اندازی کرد؟ گفت: این واقعیتی 
است که وجود دارد، ولی ما از استان ها خواسته ایم 
در این طرح مشارکت داشته باشند و بعضی از 
آنها مثل سیستان و بلوچستان و برخی دیگر از 
به  نمایشگاه  در  را  طرح  این  جنوبی،  استان های 
اجرا گذاشتند تا برای یک سال آینده به برنامه ریزی 
را  تخفیف هایی  برخی هم  کنند.  مسافران کمک 

روی بسته های سفر اعمال کردند.
فاطمی همچنن به تبعات کمبود وسایل نقلیه 
عمومی در سفرها، اشاره کرد و افزود: وقتی حمل و 
نقل عمومی کم باشد، مردم سراغ خودروی شخصی 
پیش بینی  دارد.  را  خود  مخاطرات  که  می روند 
با  گذشته  سال  از  بیشتر  حتی  امسال  می کنیم 
حجم خودروهای شخصی مواجه باشیم که قاعدتا 
ممکن  و  می دهد  افزایش  نیز  را  مصرف سوخت 
است مشکلاتی در این حوزه داشته باشیم، که البته 
برای نوروز، پیش از آغاز سفرها نشست هایی را 
برگزار کرده ایم که با کمترین مشکل از این شرایط 
عبور کنیم. به هر حال باید در وضعیت موجود 
ما باید به گونه ای از امکانات استفاده کنیم، چون 
نمی توانیم تامین زیرساخت کنیم، در حوزۀ اختیار 
ما هم نیست. ما فقط مجبوریم این وضعیت را با 

داشته های خود پیش ببریم.
تاکید  در  داخلی  گردشگری  توسعه  مدیرکل 
سفرهای  درباره  ما  جدی  نگرانی  گفت:  دوباره 
در  شخصی  خودروهای  حجم  افزایش  امسال، 
سفرهاست که حجم سوانح و مصرف سوخت را 

افزایش می دهد.

چهارمین شب از چهلمین جشنواره موسیقی فجر با 
اجرای ارکستر چکاوک به رهبری رضا شایسته در تالار 
وحدت برگزار شد. در این کنسرت، ۱۳ قطعه قدیمی 
که طی دهه های گذشته در خاطره جمعی مردم جای 

داشته اند، اجرا شد.
چهار خواننده به  صورت نوبتی روی صحنه حاضر 
شده و به اجرای این قطعات پرداختند و این کنسرت با 

استقبال خوبی از سوی مخاطبان مواجه شد.
با این  حال، سطح کیفی تنظیم ها و اجرای خوانندگان، 
در کنار ناهماهنگی های ریتمی، پرسش هایی را درباره 
استانداردهای این اجرا ایجاد کرد. از سوی دیگر، انتخاب 
تالار وحدت برای میزبانی این برنامه، آن هم در شبی که 
پیش از آن ارکستر سمفونیک تهران با اجرای سمفونی 
پنجم چایکوفسکی روی صحنه رفته بود، این بحث را 
به میان می آورد که آیا تصمیم گیری های مدیریتی در 

راستای اعتلای موسیقی و هنر کشور بوده است.
از  برخی  که  بود  کرده  اعلام  این  از  پیش  شایسته 
بار  نخستین  برای  کنسرت  این  در  اجراشده  قطعات 
پس از انقلاب موفق به دریافت مجوز شده اند. همین 
آثار،  این  بودن  شاد  و  نوستالژیک  کنار  در  موضوع، 
باعث می شد که مخاطبان، فارغ از جنبه های کیفی 

اجرا، آن را جذاب و شادی بخش بیابند.
سازبندی این اجرا شامل بخش زهی، پیانو، فلوت، 
کلارینت، قانون، تار، گیتار باس، درامز و پرکاشن بود.

که  بودند  ساده  قدری  به   تنظیم ها  کیفی،  نظر  از 
می شد آنها را در حد یک ارکستر یا گروه هنرجویی یک 
آموزشگاه موسیقی تلقی کرد. طبیعتاً این مساله برای 
ارکسترهای  در  حرفه ای  اجرای  سابقه  که  نوازندگانی 
دارند،  را  نواختن قطعات کلاسیک  تجربه  و  مختلف 
چالش خاصی ایجاد نمی کرد. با این  حال، در برخی 
قسمت ها، به  ویژه در اجرای های هت ها توسط نوازنده 

درامز، ناهماهنگی های ریتمی به گوش می رسید.
چهار خواننده این اجرا در سطحی بسیار معمولی 
ظاهر شدند و هر یک به نوبت ایراداتی در آواز از خود 
کوک،  از  شدن  خارج  مانند  مشکلاتی  دادند.  نشان 
در  ضعف  نفس گیری،  در  مناسب  تکنیک  نداشتن 
کنترل صدا، عدم رعایت دینامیک و یکنواخت خواندن، 
از جمله مسائلی بود که در اجرای آنها به چشم می آمد.
تفاوت  خوانندگان  این  اجرای  کیفیت  مجموع،  در 
خانوادگی  و  دوستانه  جمع های  در  آنچه  با  چندانی 
توسط افراد علاقه مند به خوانندگی شنیده ایم نداشت 
و حتی در برخی موارد، اجراهای غیرحرفه ای در چنین 

محافلی بهتر به نظر می رسید.
چهار  هر  آشیل  پاشنه  نیز  ریتمی  مشکلات 
خواننده بود. ایرادات فاحشی مانند زود شروع کردن 
جمله بندی های موسیقایی و ناهماهنگی با ارکستر به  
وضوح در اجرای آنها مشاهده می شد. در یک مورد، 
زمان درست  از  زودتر  میزان  یک  از خوانندگان  یکی 
به  اجرا  اتفاقی که می توانست در جریان  ورود کرد، 
یک فاجعه تبدیل شود. با این  حال، خوشبختانه پس 
از چند میزان، وضعیت کنترل شد و اجرا به مسیر خود 

بازگشت.

رهبری ارکستر در سطح یک نوآموز موسیقی و رهبری 
بود. بیشتر از آنکه بتوان او را یک رهبر ارکستر دانست، 
می توان او را فردی علاقه مند و عاشق موسیقی توصیف 
کرد که عشق و تعهدش به موسیقی و فرهنگ، ستودنی 
است. با این  حال، از حرکات دست و شیوه نشان دادن 
ریتم کاملا مشهود بود که در سطحی مبتدی قرار دارد. 
این  ماهیت  و  تنظیم ها  سادگی  به  توجه  با  ویژه  به  
قطعات، این اجرا حتی می توانست بدون رهبر نیز پیش 
برود و صرفاً با اعلام کیو از سوی نوازنده درامز، ارکستر 

اجرا را آغاز کند.
به طرق  را  نیز در سالن وحدت شادی خود  مردم 
گوناگون نشان دادند که بدون شک نکته ای مثبت و 
قابل توجه است. در روزگاری که بسیاری با مشکلات 
لحظات  و  شادی  می کنند،  نرم  دست وپنجه  متعدد 
مطرح  که  پرسشی  اما  دارد  ویژه ای  اهمیت  خوش 
می شود این است که آیا تالار وحدت مکان مناسبی 

برای این کنسرت بود؟
اجرای قطعاتی که دهه ها پیش در حافظه جمعی 
و  است  خوشایندی  اتفاق  گرفته اند،  جای  نسل  یک 
شادی مخاطبان نیز امری ارزشمند. اما اگر به گذشته 
نگاه کنیم، در زمانی که این قطعات در کوچه و بازار 
و سفره خانه ها ورد زبان مردم بودند، تالار وحدت-یا 
آثار بزرگ بود.  اپرای تهران-محلی برای اجرای  همان 

در آن زمان، نوازندگان و سولیست های برجسته ایرانی 
اجرای قطعات کلاسیک و  به  تالار  این  و خارجی در 

اپراهای مطرح می پرداختند.
حال این پرسش مطرح است که آیا تغییر کاربری این 
فضا به محلی برای اجرای چنین برنامه هایی، با رسالت 
اولیه آن همخوانی دارد یا نه؟ آیا این روند در راستای 
تفکرات بزرگانی همچون حسین سرشار، منیر وکیلی 
و اولین باغچه بان، از بنیانگذاران اپرای تهران، است؟ 
و مهمتر از آن، آیا پس از ۴۰ سال، تصمیم گیری های 
مدیریتی نشان دهنده مسیری رو به رشد برای فرهنگ و 
هنر کشور است، یا برعکس، حکایت از روندی نزولی و 

دور شدن از اهداف اولیه دارد؟
برنامه،  نوع  اساس  بر  اجرا  سالن های  نباید  آیا 
ارزش گذاری و انتخاب شوند؟ شاید برای این کنسرت، 
یک فرهنگسرا یا سالنی بزرگتر از تالار وحدت مناسب تر 
می بود، به  ویژه با توجه به استقبال گسترده ای که از 
این برنامه شد. این پرسش مطرح است که آیا تالار 
وحدت، با پیشینه و جایگاه خاص خود، همچنان باید 
میزبان چنین اجراهایی باشد یا مکان های دیگری که به 
لحاظ ظرفیت و ماهیت اجرا همخوانی بیشتری دارند، 

گزینه های بهتری خواهند بود؟
این اتفاق در حالی رخ داد که در سانس پیشین، 
نصیر  استاد  رهبری  به  تهران  سمفونیک  ارکستر 

حیدریان روی صحنه رفت و شاهکار سمفونی شماره ۵ 
چایکوفسکی را اجرا کرد، اجرایی که آن هم با استقبال 

خوبی مواجه شد.
ارکستر سمفونیک تهران که با حمایت های دولتی و از 
محل بودجه عمومی فعالیت می کند، همواره در تلاش 
است تا سطح موسیقی و فرهنگ کشور را ارتقا دهد 
و به عنوان نماد موسیقی علمی و هنری ایران شناخته 

می شود.
با این  حال، در این جشنواره، اجرای این ارکستر در 
سانس ۱۸:۳۰ برگزار شد، درحالی  که کنسرت ارکستر 
چکاوک که ماهیتی متفاوت داشت، سانس اصلی و 
پربیننده تر ساعت ۲۱:۳۰ را در اختیار گرفت. این تفاوت 
در زمان بندی، پرسش هایی را درباره نحوه تخصیص 

سانس ها در جشنواره برمی انگیزد.
همچنین این پرسش مطرح می شود که به  راستی 
شعارهای  راستای  در  مدیریتی  تصمیم گیری های  آیا 
مربوط به اعتلای فرهنگ و هنر کشور انجام می شود 
یا خیر؟ آیا انتخاب زمان ها و مکان ها برای اجرای این 
کنسرت ها بر اساس معیارهای هنری و فرهنگی است 
یا بیشتر به عوامل دیگری همچون توجه به مخاطب 
و جذب جمعیت مرتبط می شود؟ این نکات می تواند 
نگاهی عمیق تر به مدیریت جشنواره و تصمیمات مرتبط 

با آن فراهم کند.

نخستین جلسه شورای سیاست گذاری سیزدهمین جشنواره مد 
و لباس فجر، ظهر امروز با حضور قادر آشنا مشاور وزیر و دبیر 
اجتماعی وزیر  گلپایگانی مشاور  شورای فرهنگ عمومی و زهرا 
برگزاری سیزدهمین  در  تاخیر  علت  این جلسه  در  برگزار شد. 

جشنواره مد و لباس فجر تشریح شد.
- رییس کارگروه ساماندهی  ایسنا، زهرا گلپایگانی  به گزارش 

مد و لباس کشور - در نخستین جلسه شورای سیاست گذاری 
سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر که ظهر امروز با حضور قادر 
آشنا - مشاور وزیر و دبیر شورای فرهنگ عمومی - برگزار شد با 
بیان اینکه تلاش شده تا در چینش اعضای شورای سیاستگذاری 
این جشنواره نمایندگانی از بخش های اثرگذار در زیست بوم مد 
لباس کشور مانند دانشگاه، اصناف، صنعت، هنر و صنایع  و 
دستی دعوت شوند، گفت: امید داریم جشنواره سیزدهم مد و 
لباس فجر امکانی برای بهره مند شدن از سال ها تجربه و مهارت 

اعضای شورای سیاستگذاری در حوزه های مختلف باشد.
از  پسینی  بهره برداری  نوآور،  استعدادهای  شناسایی  وی 
فعالیت های درخشان انجام شده و استفاده از ظرفیت مردمی 
از رویکردهای سیزدهمین جشنواره مد و  و بخش خصوصی را 

لباس فجر عنوان کرد.
قادر آشنا - مشاور وزیر و دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور 
برگزاری  برای  که  افرادی  همه  از  قدردانی  با  در سخنانی  نیز   -
کرده اند  فعالیت  مختلف  ادوار  در  فجر  لباس  و  مد  جشنواره 
و  مد  بوم  زیست  ظرفیت های  همه  از  است  لازم  کرد:  تصریح 

لباس کشور در جشنواره پیش رو استفاده شود.
شورای  در  عضویت  برای  انتخابی  هر  اینکه  بیان  با  وی 
افزود:  است،  نظر  و  نقد  مشمول  نهایت  در  سیاستگذاری 
و  فرهنگ  وزارت  و  دولت  در  مدیریتی  گسترده  جابه جایی های 
ارشاد اسلامی، دلیل تاخیر در برگزاری سیزدهمین جشنواره مد 

و لباس فجر است.
در ادامه محسن گرجی - دبیر سیزدهمین جشنواره مد و لباس 

بیشتر  هم افزایی  برای  محلی  باید  جشنواره  این  گفت:   - فجر 
لباس  و  مد  بوم  زیست  کنش های  و  نمایشگاه ها  جشنواره ها، 

کشور باشد.
سیزدهمین  سیاستگذاری  شورای  جلسه  نخستین  ادامه   در 
بر  سیاستگذاری  شورای  اعضای  فجر،  لباس  و  مد  جشنواره 
بازگرداندن اعتماد، آراء و ایده های مردمی در حوزه مد و لباس 
در  موجود  خلاقیت های  و  پتانسیل   از  استفاده  جشنواره،  به 
چارچوب  تعریف  طرح ها،  کردن  معاصرسازی  دانشگاه ها، 
مشخص، استفاده از ظرفیت طراحان پیشکسوت و استعدادهای 
افزوده  ارزش  گسترده  زنجیره  به  توجه  طراحی،  حوزه  نوظهور 
در حوزه مد و لباس، توسعه موضوعات تخصصی، استفاده از 
و  لباس  و  از مد  واحد  تعریف  ارائه  و  ظرفیت هوش مصنوعی 
تببین مفاهیم فرهنگی مرتبط به آن در این جشنواره تاکید کردند.
لباس  و  مد  ساماندهی  کارگروه  عمومی  روابط   اعلام  بنابر 
سیزدهمین  سیاستگذاری  شورای  اعضای  جلسه  این  پایان  در 
جشنواره مد و لباس فجر، احکام خود را که پیش تر به امضای 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی رسیده بود از دست دبیر شورای 

فرهنگ عمومب دریافت کردند.
گلپایگانی، مریم جلالی دهکردی، مریم  بنابراین گزارش زهرا 
مونسی سرخه، حسین مهربانی فر، امیدرضا آقاحسین شیرازی، 
بهمنی، محسن  قبادی دانا، محمدرضا  مریم شیرزادیان، حمید 
جوانرود  رامین  و  پورابوالقاسم  باقرزاده، سعید  روح الله  گرجی، 
لباس  و  مد  سیزدهمین جشنواره  سیاستگذاری  شورای  اعضای 

فجر هستند.

آنچه در جشنواره موسیقی فجر می گذرد

تریبونی برای بازخوانی ترانه های قدیمی
کنسرت ارکستر »چکاوک« به رهبری رضا شایسته با اجرای آثار قدیمی و خاطره انگیز در چهارمین شب چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر به روی 

صحنه رفت.

دلیل تاخیر در برگزاری سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر چیست؟

چهارمین شب 
از چهلمین 

جشنواره 
موسیقی فجر با 
اجرای ارکستر 

چکاوک به 
رهبری رضا 
شایسته در 
تالار وحدت 

برگزار شد. در 
این کنسرت، 

13 قطعه قدیمی 
که طی دهه های 

گذشته در خاطره 
جمعی مردم جای 

داشته اند، اجرا 
شد

سینمای ۱۴۰۳ موفق شد تا با گذر از آمار ۳۳ میلیون مخاطب، بیشترین 
میزان تماشاگر را از سال ۱۳۷۹ تاکنون تجربه کند.

به گزارش ایرنا، سینمای ایران در سال ۱۴۰۳، از نظر جذب مخاطب توانست 
با ۳۳ میلیون و ۳۰۰ هزار مخاطبی که تا پایان شب گذشته جذب کرد، بهترین 

عملکرد در این حوزه را از ابتدای سال ۱۳۷۹ به خود ببیند.
تا پیش از این، آمار تعداد مخاطب در انحصار سینمای ۱۳۷۹ بود که در 
آن سال، حدود ۳۳ میلیون نفر به سینما رفتند. آمار مخاطبان سال ۱۳۷۸ 
نیز ۳۳ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر است که این آمار نیز تا قبل از آغاز اکران 
نوروزی سینماها )۸ اسفند(، قطعا شکسته خواهد شد. با توجه به اینکه تعداد 
مخاطبان سینما در سال ۱۳۷۷، حدود ۳۱ میلیون نفر بود، این نتیجه گیری به 
دست خواهد آمد که سینمای امسال در روزهای ابتدایی اسفند موفق می شود 

تا بیشترین میزان مخاطب طی ۲۷ سال اخیر را تجربه کند.
سنگ بزرگ در این حوزه، میزان مخاطبان سال ۱۳۷۶ است که در این سال، 
حدود ۴۰ میلیون نفر به سینما رفتند. رکوردی که امسال شکسته نخواهد شد 
اما برآوردها نشان می دهد که سینما در سال ۱۴۰۴ خواهد توانست از این مرز 

عبور کرده و به یک رکوردشکنی چشم گیر دست پیدا کند.
گسترش ناوگان سینمایی در شهرهای مختلف کشور و زمینه مناسبی که 
در حوزه تنوع و تعدد تولیدات وجود دارد سبب خواهد شد تا سینمای ایران 
در سال ۱۴۰۴، هم تعداد سالن بیشتری برای نمایش فیلم در اختیار داشته 
بازه های  پوشش  برای  و...  کودک  کمدی،  اجتماعی،  تولیدات  هم  و  باشد 
مهم سال برنامه ریزی شود. بنابراین با این چشم اندازی که از تنوع گونه در 
اکران نوروزی مشاهده شده، می توان نتیجه گرفت که سال آینده، اتفاق های 
به مراتب بهتری برای سینمای ایران چه به لحاظ رشد مخاطب و چه افزایش 

سرانه گیشه رخ خواهد داد.
کمدی »۷۰سی« با بیش از ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار مخاطب، »تگزاس ۳« با 

۴ میلیون و ۴۵۰ هزار، »زودپز« با ۴ میلیون و ۵۰ هزار، »تمساح خونی« با 
۲ میلیون و ۸۵۰ و »مست عشق« با ۲ ملیون و ۱۰۰ هزار مخاطب، بیشترین 

میزان جذب تماشاگر در سینمای ایران را به عهده داشته اند.
۱۸ درصد بیشتر از مخاطبان سال گذشته

سینمای ایران درحالی امروز به جذب ۳۳ میلیون و ۳۰۰ هزار مخاطب رسیده 
که این آمار برای سال گذشته، ۲۸ میلیون و ۲۶۰ هزار مخاطب بود و این یعنی 
سینمای ۱۴۰۳ تا امروز، حدود ۱۸ درصد بیشتر از سال گذشته مخاطب داشته 
است. البته ذکر این نکته نیز ضروری به نظر می رسد که تعطیلات مناسبتی 
امسال سینماها نیز در مقایسه با سال گذشته، حداقل برای ۲ هفته بیشتر 
بود که این مهم، توقفی نسبی در روند استقبال از سالن های تاریک را رقم زد.

تعداد مخاطبان سینما در سال ۱۴۰۱، ۱۳ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر بود. این 
آمار برای سال ۱۴۰۰، ۷ و ۲۰۰ هزار نفر اعلام شد.

به این ترتیب، در سال ۹۹، ۷۰۰ هزار نفر
در سال ۹۸، ۲۶ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر

در سال ۹۷، ۲۷ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر )و به تعبیری ۲۸ میلیون و ۵۴۰ 
هزار نفر(

در سال ۹۶، ۲۲ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر
در سال ۹۵، ۲۵ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر
در سال ۹۴، ۱۳ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر
در سال ۹۳، ۱۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر
در سال ۹۲، ۹ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر
در سال ۹۱، ۱۰ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر
در سال ۹۰، ۱۴ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر

در سال ۸۹، ۱۱ میلیون نفر
در سال ۸۸، ۱۸ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر

در سال ۸۷، ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر
در سال ۸۶، ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر

در سال ۸۵، ۱۶ میلیون نفر
در سال ۸۴، ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر
در سال ۸۳، ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر
در سال ۸۲، ۱۳ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر
در سال ۸۱، ۱۸ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر
در سال ۸۰، ۲۱ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر

در سال ۷۹، ۳۳ میلیون نفر
و در سال ۷۸، ۳۳ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر به سینما رفتند.

رکوردشکنی با طعم بهبود وضع کیفی
را  سینما  ۲۷ساله  مخاطبان  رکورد  امسال،  پایان  تا  بتواند  سینما  اینکه 
مهم  این  به  شرایطی  در  سینمای ۱۴۰۳  است؛  قابل توجه  رخدادی  بشکند، 
دست می یابد که تعداد فیلم های تاثیرگذار برای رقم خوردن چنین آماری، به 
بیش از ۱۰ عنوان می رسد حال آن که این اتفاق در رقم خوردن مخاطبان سال 
گذشته، تحت تاثیر فروش تنها ۲ فیلم بود. این امر نشان داد روند افزایش 
نیز  آینده  سال  برای  آن  ادامه  که  است  مهمی  اتفاق  موثر  بازیگران  تعداد 

کارآمد است.
ایرادی که سال گذشته به کیفیت استقبال مخاطبان وارد می آمد، محدود 
بودن این استقبال ها به تنها ۲ فیلم »فسیل« و »هتل« بود. امسال این تعداد 
در  فیلم های کمدی  بر روی »تجمع  یافته و شاخص کیفی  افزایش  فیلم ها 
رقم خوردن این آمار« معطوف شده است. به نظر می رسد که حفظ تعدد 
از  دیگری  گونه های  افزوده شدن  و  مخاطبان  میزان  در  تاثیرگذار  فیلم های 
برای  را  پرمخاطب تر  و  پرفروش تر  بتواند سال  و...  کودک  اجتماعی،  جمله 

سینمای فردا برنامه ریزی کند.

همچنان که نگاهی به روند تولیدات ماه های گذشته، این امیدواری را ایجاد 
کرده است که در اکران سال آینده، سهم سینمای اجتماعی و کودک به میزان 
قابل توجهی افزایش یافته و این فیلم ها نیز رقابت تنگاتنگی را با کمدی ها در 

حوزه مقبولیت مردمی آغاز کنند.
تنها یک برنامه ریزی هدفمند برای بازه های مختلف سال می تواند مخاطبان 
هدف بسیاری را به سینما بیاورد. نخستین چالش اکران سال آینده از همین 
اکران نوروز آغاز می شود که انتخاب های خوب و هوشمندانه ای صورت گرفت؛ 
ماه مبارک رمضان از نیمه های اسفند آغاز می شود و نخستین روز سال آینده 
نیز با لیالی قدر همزمان است. همین امر برنامه ریزی مدون و هوشمندانه 
برای اکران سال آینده را می طلبد تا روند صنعتی شدن سینمای ایران دست کم 

در حوزه میزان استقبال مخاطب، به یک استاندارد قابل اعتنا نزدیک شود.

با گذر از آمار 33 میلیون مخاطب
رکورد مخاطبان ربع  قرن اخیر سینمای ایران شکسته شد


